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Projekt ten, wspó³finansowany przez Uniê Europejsk¹,
przyczynia siê do zmniejszenia ró¿nic gospodarczych

 i spo³ecznych pomiêdzy obywatelami Unii.

Konferencja w Poznaniu

Zamówienia publiczne
W dniach 9-10 czerwca odby³a siê w Pozna-

niu 20. Konferencja Beneficjentów Funduszu
Spójno�ci.

W konferencji wziêli udzia³ beneficjenci
wszystkich projektów wspó³finansowanych z fun-
duszy unijnych oraz zaproszeni go�cie, miêdzy
innymi: dyr. Filip Busz, prezes Jerzy Kêdzier-
ski, dyr. Alicja Bo¿ek, dyr. Barbara Koszu³ap.

Na spotkaniu poruszono problem prawa za-
mówieñ publicznych, omówiono system spra-
wozdawczo�ci SIMIK, przedstawiono mo¿li-
wo�ci rozliczenia VAT-u oraz zaprezentowano
stan wdra¿ania 22 projektów.  (MK)

Spotkanie w Zwi¹zku

Deputowana Ma³gorzata Handzlik
19 maja br. posiedzenie Zarz¹du ZMGE swoj¹ obecno�ci¹ zaszczyci³a

pose³ do Parlamentu Europejskiego - Ma³gorzata Handzlik.
Podczas spotkania g³os zabrali miedzy innymi: Antoni Szlagor - prze-

wodnicz¹cy Zgromadzenia Zwi¹zku, Józef Bednarz - przewodnicz¹cy
Zarz¹du oraz  Janusz Micha³ek - pe³nomocnik ds. Realizacji Projektu.

Przedstawili oni podstawowe zagadnienia z zakresu Projektu �Oczysz-
czanie �cieków na ¯ywiecczy�nie�, omówili mo¿liwe rozwi¹zania in-

stytucjonalne oraz pokrótce zasygnalizowali problemy , na które napotykaj¹ przy realiza-
cji programu.

Podczas dyskusji Ma³gorzata Handzlik wykaza³a du¿e zainteresowanie omawianym pro-
jektem i zobowi¹za³a siê w miarê swoich mo¿liwo�ci dopomóc Zwi¹zkowi w realizacji
zadania. MAGDALENA KLI�
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Gmina  MilówkaSo³ectwa: Milówka, Kamesznica, Szare, Laliki, Nieledwia
Ludno�æ:  10 131
Powierzchnia: 99 km2

Wójt: Józef Bednarz
Przew. Rady Gminy:  Czes³aw Gwizdoñ
Milówka w szerokim �wiecie zas³ynê³a g³ównie dziêki Golec uOr-
kiestrze i ich piosenkom. W roku 1999 Milówka zosta³a laure-
atem konkursu na �Z³ot¹ Miejscowo�æ Radia Katowice�. Ponadto
od 1998 roku Milówka jest drugim po Bukowinie Tatrzañskiej
polskim cz³onkiem Europejskiej Fundacji Miast Karnawa³owych
(FECC). Fundacja ta skupia miasta ca³ego �wiata, które organizu-
j¹ imprezy karnawa³owe.
Urz¹d Gminy w Milówce
ul. Jana Kazimierza 123
34-360 Milówka
tel. (33) 863 71 89, 863 71 90; fax  863 76 00
www.milowka.com.pl

Rozmowa z wójtem
Józefem Bednarzem str. 3

Kamesznica.  Zespó³ pa³acowo-dworski zbu-
dowany w 1833 r. przez Potockich

Budowa drogi ekspresowej  Bielsko � ¯ywiec � Zwar-
doñ, która przy�pieszy podró¿ do granicy i odci¹¿y �czy-
ste gminy�

Milówka. Drewniana cha-
³upa z 1739 r. W³asno�æ
Gminnego O�rodka Kultu-
ry. Miejsce sta³ej historycz-
nej ekspozycji i wystaw
czasowych

Milówka. Ko�ció³ parafialny pod wezwaniem WNMP.
Zbudowany w 1839 r.

Milówka. Pomnik Pokoleniom Wal-
cz¹cym o Niepodleg³o�æ

Pawliczne. Kapliczka z 1826 r.

Sprostowanie
W pierwszym wydaniu �Czystych Gmin� napisali�my pomy³kowo, ¿e liczba

ludno�ci w gminie Lipowa to 3 700 osób. Naprawdê mieszkañców jest 9 700.
Pomy³kowo zaliczyli�my Przyborów do gminy Koszarawa, chocia¿ przyna-

le¿y do Jele�ni.
Przepraszamy

Milówka. Centrum
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Rozmawia³em ju¿
z Panem na ³a-
mach �Czystych
Gmin�, jako
z przewodnicz¹-
cym Zwi¹zku Miê-
dzygminnego ds.
Ekologii. Poroz-
mawiajmy teraz
o Milówce, której
jest Pan wójtem.
Jak w pañskiej gminie ma siê ekologia?
� Gmina Milówka posiada oko³o 40 km kanali-
zacji. Kierujemy �cieki do oczyszczalni �cieków
w Wêgierskiej Górce bo taki docelowo plan zo-
sta³ przyjêty w 1999 roku. Wcze�niej mieli�my
wybudowan¹ kontenerow¹ oczyszczalniê �cie-
ków, gdy¿ wtedy jeszcze nie dzia³a³a oczyszczal-
nia �cieków w Wêgierskiej Górce i to umo¿liwi-
³o nam wybudowanie sieci kanalizacyjnej na te-
renie gminy. Jak wspomnia³em, oczyszczalnia
by³a oczyszczalni¹ kontenerow¹ i praktycznie
w 2000 roku, kiedy przepinali�my siê do oczysz-
czalni w Wêgierskiej Górce wymaga³a moder-
nizacji. Obecnie wszystkie �cieki z gminy, czyli
oko³o 65 tys. metrów sze�ciennych w skali roku,
jest przekazywana do Wêgierskiej Górki.
W jakim stopniu uda³o siê skanalizowaæ
gminê?
� W znacznym stopniu skanalizowana jest miej-
scowo�æ Milówka. Uruchomili�my dzia³ania
w kierunku kanalizacji miejscowo�ci Kameszni-
ca i Szare. Mamy przygotowane projekty kana-

lizacji miejscowo�ci Nieledwia oraz ulicy Tury-
stycznej w Milówce. Obecnie prowadzimy pracy
przy kanalizowaniu tej czê�ci Milówki, która gra-
niczy z Rajcz¹. Tam bêdzie do³¹czona kanaliza-
cja z Rajczy, z której �cieki tak¿e bêd¹ przekazy-
wane do Wêgierskie Górki.
Jednak ekologia, to nie tylko kanalizacja...
� W ramach dzia³añ proekologicznych, w latach
90. dokonali�my wymiany �róde³ grzewczych we
wszystkich szko³ach i budynkach gminnych.
Z wêgla przeszli�my na olej opa³owy, co w tej
chwili nie jest ju¿ takim dobrym interesem.
Z jakiego powodu?
� Bo rz¹d zaczyna nas biæ po g³owie cenami. My
za� w tej chwili praktycznie we wszystkich obiek-
tach, z wyj¹tkiem jednej szko³y, gdzie przeszli-
�my na ekologiczne opalanie wêglem, mamy opa-
lanie olejem opa³owym.
Co z odpadami sta³ymi?
� Uruchomili�my system wywozu odpadów sta-
³ych. My�lê, ¿e jest to jeden z lepszych systemów
w zakresie odp³atno�ci, poniewa¿ stosujemy ulgê
dla mieszkañców, którzy segreguj¹ odpady. Za
ka¿dy posegregowany worek mieszkaniec otrzy-
muje 3 z³ote ulgi do odp³atno�ci za wywóz nie-
czysto�ci niesegregowanych. Przy dobrze prowa-
dzonej segregacji ulga jest w stanie pokryæ kosz-
ty wywozu odpadów niesegregowanych.
To niew¹tpliwie s¹ ekologiczne sukcesy. A pro-
blemy?
� Tych tak¿e, niestety jak wszêdzie nie braku-
je. Najtrudniejsza sytuacja, je�li chodzi o gmi-
nê dotyczy niskiej emisji. Wszystkie dzia³ania,

które by�my chcieli podj¹æ s¹ niepewne ze
wzglêdu na niepewno�æ cen no�ników energii.
Je¿eli w jakie� d³u¿szej perspektywie nie zosta-
nie ustabilizowana cena no�ników energii, szcze-
gólnie tych ekologicznych, to niewiele da siê
zrobiæ dla poprawy jako�ci powietrza.
Górnicy zachwalaj¹ urz¹dzenia do spalania
drobnego wêgla z zachowaniem najostrzej-
szych norm ochrony �rodowiska.
� Zastanawiamy siê nad sposobem szerokiego
wprowadzania ekologicznego spalania wêgla.
Jednak aby zachêciæ mieszkañców do zainsta-
lowania specjalnego kosztownego pieca trzeba
mieæ pewno�æ, ¿e przynajmniej przez pewien
okres koszty takiego rozwi¹zania bêd¹ mniej-
sze ni¿ inne rozwi¹zania.
Czym siê teraz pali?
� Wiêkszo�æ mieszkañców opala domy mu³em
wêglowym oraz innymi nieszlachetnymi pali-
wami, co jest tanie, ale niestety niekorzystne dla
�rodowiska.
Ochrona �rodowiska to problem bardzo wa¿-
ny, zw³aszcza w takiej gminie jak Milówka,
do której przyje¿d¿a siê ze �l¹ska dla lepsze-
go powietrza, czystej wody i urody krajobra-
zu. Jednak gmina ma te¿ inne problemy.
Podobnie jak w innych gminach, równie¿ w Mi-
lówce najwa¿niejszym problemem jest komuni-
kacja, drogi. I to nie tylko te drogi za które gmina
odpowiada, ale równie¿ drogi powiatowe oraz
drogi krajowe. Troszkê siê u nas ruszy³o w tym
zakresie. To dlatego, ¿e gmina le¿y na ci¹gu dro-
gi S 69, która ma byæ docelowo drog¹ ekspreso-
w¹, omijaj¹c¹ Milówkê. Na szczê�cie trasa zo-
sta³a tak zaplanowana, ¿e do Bielska Bia³ej ma
ona nie przechodziæ przez centrum Milówki.
Rozpoczê³y siê roboty przy budowie tej drogi,
ale to s¹ prace na które czekamy ju¿ od 10 lat.
Drugi wa¿ny problem to o�wiata. Wprowadzona

reforma o�wiatowa spowodowa³a, ¿e musieli�my
wydaæ znacz¹ce �rodki finansowe na uruchomie-
nie jednego gimnazjum na terenie gminy. My-
�lê, ¿e by³o to korzystne, bo w tej chwili przy-
najmniej system o�wiaty na szczeblu gimnazjal-
nym jest prowadzony w jednym miejscu. Pozo-
stan¹ szko³y podstawowe, te ma³e, bo nam siê
zmniejsza ilo�æ dzieci, i na te szko³y ponosimy
znaczne nak³ady.
Zlikwidujecie ma³e szko³y?
�Nie przewidujemy likwidacji ma³ych szkó³ ale
trzeba bêdzie podj¹æ inne dzia³ania, aby uda³o siê
utrzymaæ o�wiatê w poszczególnych miejscowo-
�ciach, bo jest to z korzy�ci¹ dla dzieci i lokalnych
�rodowisk. Z drugiej strony musimy zmniejszyæ
koszty funkcjonowania tych placówek. Na pew-
no, jak Pan wspomnia³ wa¿nym elementem na-
szej dzia³alno�ci jest turystyka. Czê�æ mieszkañ-
ców naszej gminy chce siê w tym zakresie anga-
¿owaæ i chce mieæ po¿ytki z dzia³alno�ci turystycz-
nej. To siê jednak wi¹¿e z rozwojem gminnej in-
frastruktury. Najwa¿niejsz¹ spraw¹ jest budowa
kanalizacji. Rozpoczêli�my budowê wodoci¹gów
gminnych, poniewa¿ w niektórych miejscowo-
�ciach pojawi³ siê problem z dostêpem do wody.
Oprócz tego czeka nas zagospodarowywanie tu-
rystyczne, zarówno pod k¹tem sportów zimowych,
jak równie¿ zagospodarowanie turystyczne rzeki
So³y na okres letni.
Proszê przypomnieæ Czytelnikom informacje
o swym ¿yciu prywatnym.
� Mam 48 lat, ukoñczone studia na Politechnice
�l¹skiej gdzie pracowa³em jako asystent przez 5
lat. Jestem ¿onaty. Mamy trzech synów. Wójtem
Milówki jestem od 1990 roku. Hobby to tenis
ziemny, siatkówka oraz informatyka w szczegól-
no�ci zastosowanie jej w administracji.
Dziêkujê za rozmowê.
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Nie tylko ekologia
Rozmowa z JÓZEFEM BEDANRZEM � wójtem gminy Milówka

Jak jest z ekologi¹
w gminie Rajcza?
� Je¿eli chodzi o od-
pady sta³e to gmina
radzi sobie z nimi
przy pomocy Zak³a-
du Us³ug Komunal-
nych, który jest jed-
nostk¹ bud¿etow¹.
Do koñca roku 2003
by³o to prowadzone
na zasadzie tej, ¿e mieszkaniec p³aci³ za oddany
kosz �mieci. Od 1 stycznia 2004 roku prowadzo-
ne to jest na zasadzie odp³atno�ci rycza³towej,
czyli po prostu Rada Gminy podjê³a uchwa³ê,
a ZUK j¹ realizuje, podpisuj¹c umowê z w³a�ci-
cielami nieruchomo�ci, którzy p³ac¹ w zale¿no-
�ci od ilo�ci osób. Rada ustali³a stawki górne. Ta
zmiana spowodowa³a, ¿e ilo�æ wywo¿onych
�mieci wzros³a nam prawie 100 procent. W tej
chwili nawet przy Dniach Sprz¹tania �wiata dy-
rektorzy szkó³ stwierdzili, ¿e w zasadzie nie
ma specjalnie czego sprz¹taæ. Niestety, jest jesz-
cze grupa mieszkañców, która jest oporna. Uwa-
¿am, ¿e parlament powinien po prostu zmieniæ
ustawê, która bez potrzeby wprowadzenia refe-
rendum pozwoli gminie podj¹æ obowi¹zek usu-
wania nieczysto�ci sta³ych i nak³adania odp³at-
no�ci na zasadzie uchwa³y Rady Gminy. To po-
zwoli równie¿ zaoszczêdziæ, poniewa¿ obecnie
wypisywanie faktur sporo kosztuje.
Przejd�my do ochrony powietrza.
� Wszystkie obiekty u¿yteczno�ci publicznej s¹
wyposa¿one w kot³ownie, w których pracuj¹ wê-
glowe piece retortowe, czyli te o niskiej emisji.
Zosta³y za³o¿one przy udziale �rodków Woje-
wódzkiego Funduszu Ochrony �rodowiska i Go-
spodarki Wodnej w Katowicach oraz przy pomo-
cy �rodków rz¹du szwajcarskiego. Dwie szko³y,

Trzy podstawowe sprawy
Rozmowa z ADAMEM IWANKIEM � wójtem gminy Rajcza

w Rycerce Górnej i w Zwardoniu posiadaj¹ bate-
rie s³oneczne, które dodatkowo wspomagaj¹
ogrzewanie wody u¿ytkowej w okresie wiosna,
lato, jesieñ. Kiedy jest ³adna s³oneczna pogoda to
ciep³a woda w tych obiektach jest za darmo. Jest
to korzystne dla nas, tym bardziej, ¿e we wspo-
mnianych szko³ach przebywa w okresie lata m³o-
dzie¿ na koloniach.
No i woda...
� Je�li chodzi o czysto�æ wód to ten problem
podjêli�my od 1991 roku, kiedy to rozpoczê-
li�my budowê pierwszej oczyszczalni �cieków
w Rajczy. Gmina by³a terenem dziewiczym.
Nie by³a ¿adnej kanalizacji, ¿adnego oczysz-
czania wód. Wybudowali�my do 1994 roku
oczyszczalniê BOS 100 i ona funkcjonuje do
dzi�. Do tej oczyszczalni pod³¹czonych jest
oko³o 80 budynków. Natomiast drug¹ oczysz-
czalniê wybudowali�my w Zwardoniu w la-
tach 1996 � 98. Do tej oczyszczalni jest pod-
³¹czonych oko³o 100 budynków mieszkalnych.
Ogólnie w gminie do systemu kanalizacji pod-
³¹czonych jest oko³o 15 proc. ogó³u budyn-
ków. Nie jest to du¿o, ale trzeba wzi¹æ pod
uwagê to, ¿e gmina obszarowo zajmuje dru-
gie miejsce na terenie powiatu ¿ywieckiego
i zajmuje obszar 138 km kw., natomiast gê-
sto�æ zaludnienia jest bardzo niska bo na tym
obszarze mieszka tylko 9 500 mieszkañców.
Czyli budowa infrastruktury wodoci¹gowej
lub kanalizacyjnej jest bardzo droga. Koszt
pod³¹czenie ka¿dego budynku wynosi w gra-
nicach 10 do 12 tysiêcy z³otych. Natomiast
w gminach gdzie zaludnienie jest wiêksze,
mie�ci siê w granicach oko³o 4 500 z³otych.
Problem ten powoduje, ¿e jeste�my jeszcze na
pocz¹tku drogi, mimo ¿e wydatki na kanaliza-
cjê s¹ olbrzymie. Dodatkowo pozyskujemy na
ten cel �rodki ze wszystkich mo¿liwych �ró-

de³. Na przyk³ad z funduszy przedakcesyjnych
SAPARD.
Jakie s¹ tego efekty?
� W so³ectwie Rajcza w zasadzie 40 proc. budyn-
ków ma ju¿ pod³¹czenie do sieci kanalizacyjnej.
So³ectwo Zwardoñ w zasadzie w 60 � 70 proc. za-
budowañ równie¿ jest skanalizowanych. Natomiast
pozosta³e 4 so³ectwa jeszcze czekaj¹ na budowê
sieci. Nale¿ymy wspólnie z innymi gminami po-
wiatu ¿ywieckiego do Zwi¹zku Miêdzygminnego
ds. Ekologii, który rozwi¹zuje ten problem. Zgod-
nie z przyjêtym programem bêdzie modernizowa-
na oczyszczalnia Wêgierska Górka i ¯ywiec oraz
oczyszczalnia w Zwardoniu. Je¿eli chodzi o nasz¹
gminê to Zwardoñ bêdzie przyjmowa³ �cieki w ca-
³o�ci ze Zwardonia oraz Lalik i z gminy Milówka.
Wêgierska Górka bêdzie przyjmowa³a z pozosta-
³ych naszych so³ectw czyli z Rajczy, Rycerki Dol-
nej, Górnej, Soli i Kiczory. To stawia przed nami
du¿e wyzwanie.
Dlaczego?
� Trzeba bêdzie wydaæ sporo �rodków. Gmina ma
troszeczkê zad³u¿enia, ale bêdziemy musieli jako�
tê sprawê rozwi¹zaæ. Mamy nadziejê, ¿e przy po-
mocy funduszy europejskich jak i funduszu woje-
wódzkiego to nam siê uda.
Co uznaje Pan za najwa¿niejsze w swoich dzia-
³aniach?
� Najwa¿niejszy dla mnie cel to rozwój gospodar-
czy gminy. Wszystkie dzia³ania id¹ w tym kierunku
aby do gminy przyci¹gaæ inwestorów z zewn¹trz.
W poprzedniej kadencji Rada Gminy podjê³a
uchwa³ê, która obecnie mocno rzutuje na to co siê
u nas dzieje. Mówiê o budowie du¿ego gimnazjum.
Przyjêto trudny do realizacji projekt i ta inwestycja
stwarza najwiêcej problemów zarówno natury tech-
nicznej jak i finansowej. Budowa mia³a kosztowaæ
8 milionów z³otych. Do tej pory zosta³o wydane po-
nad 2 miliony, a potrzeba jeszcze 6 milionów.
Jakie inwestycje uda³o siê w ostatnich latach zre-
alizowaæ w gminie?
� Poprzez Stowarzyszenie Gmin Polsko � S³owac-
kich doprowadzili�my do podjêcia decyzji o bu-
dowie drogi ekspresowej Bielsko � ̄ ywiec �Zwar-
doñ. To dla Rajczy du¿a szansa. Nasza wspó³pra-

ca z gminami s³owackimi spowodowa³a otwar-
cie przej�cia granicznego w Zwardoniu, kolejo-
wego i drogowego. Dziêki temu uda³o siê przy-
ci¹gn¹æ inwestora publicznego � telekomunika-
cjê. Gdy zaczyna³em tutaj pracê w 1990 roku,
w gminie by³o 30 numerów telefonów i ja jako
wójt otrzyma³em numer telefoniczny wspólnie
z trzema abonentami. Teraz mamy wolne ³¹cza
w centrali automatycznej. Blisko 80 proc. terenu
gminy pokrywa telefonia komórkowa.
Energetyka zwiêkszy³a moc zasilania, buduj¹c pod-
stacjê w Rycerce Dolnej. Kolejarze, którzy na po-
cz¹tku lat 90 tych mówili, ¿e bêd¹ musieli zamkn¹æ
odcinek kolei z ̄ ywca do Zwardonia, teraz chc¹ roz-
budowywaæ tê ruchliw¹ miêdzynarodow¹ trasê.
Jakie miejsce zajmuje turystyka w pomys³ach
na rozwój gminy?
� Bardzo wa¿ne. W opracowanym planie roz-
woju lokalnego gminy k³adziemy szczególny na-
cisk na rozwój turystyki oraz infrastrukturê tu-
rystyczn¹. Mamy podjêt¹ uchwa³ê o przyst¹pie-
niu do budowy basenu k¹pielowego, pe³nowy-
miarowego w Rajczy. Zamiast sali gimnastycz-
nej przy tym budowanym gimnazjum bêdzie
basen. Zachêcamy te¿ zarówno mieszkañców,
którzy prowadz¹ dzia³alno�æ gospodarcz¹ jak
i inwestorów obcych, do budowy wyci¹gów nar-
ciarskich, ca³orocznych z igielitem. Chcemy
równie¿ wykorzystaæ do celów leczniczych po-
tencja³ wód solankowych, które s¹ na terenie Soli
jak te¿ w Rajczy.
Proszê powiedzieæ co� wiêcej o sobie.
� Ukoñczy³em 50 lat. Mam wykszta³cenie wy-
¿sze techniczne. Ukoñczy³em filiê Politechniki
£ódzkiej w Bielsku Bia³ej, kierunek techniki wy-
twarzania � budowa maszyn. Do roku 1990 pra-
cowa³em w Fabryce Wtryskarek Ponar w ¯yw-
cu. Od 1 czerwca 1990, do 27 pa�dziernika 1998
pracowa³em w Urzêdzie Gminy w Rajczy na sta-
nowisku wójta. Od listopada 2002 roku wróci³em
na to stanowisko. Jestem stanu wolnego. Moje
hobby to turystyka, piesza i rowerowa oraz praca
na rzecz mieszkañców Rajczy.
Dziêkuje za rozmowê.

Rozmawia³ IRENEUSZ £ÊCZEK
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Gmina  RajczaSo³ectwa: Rajcza, Kiczora, Rycerka Dolna, Rycerka Górna, Sól,
Zwardoñ
Ludno�æ: 9 150
Powierzchnia: 131 km2

Wójt: Adam Iwanek
Przew. Rady Gminy: Jerzy Motyka
Z racji swego po³o¿enia Rajcza jest naturalnym centrum ca³ej
po³udniowo wschodniej czê�ci Beskidu ̄ ywieckiego z kulmina-
cj¹ Wielkiej Raczy. Specyficzny mikroklimat sprzyja leczeniu
dróg oddechowych. Na terenie gminy znale�æ mo¿na doskona³e
warunki do uprawiania sportów zimowych oraz górskiej tury-
styki pieszej.
Urz¹d Gminy w Rajczy
ul. Górska 1
34-370 Rajcza
tel. (33) 864 31 55, 864 31 58; fax  864 38 87
www.rajcza.com.pl

Rozmowa z wójtem
 Adamem Iwankiem str. 3

Rajcza. Ko�ció³ �w. Wawrzyñca
i �w. Kazimierza z 1889 r. Od
1996 r. Sanktuarium Maryjne
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Rajcza. Cmentarz parafialny. Kwatera wojenna ¿o³nierzy
zmar³ych w tutejszym szpitalu polowym, rannych w wal-
kach legionowych na frontach I wojny �wiatowej

Sól. �ród³o leczniczej solanki o temperaturze 38° C

W Beskidzie ¯ywieckim czêsto napotkaæ
mo¿na kapliczki i figury w stylu ludowym

Sól. Zabytkowa dzwonnica drewniana
z 1837 r.
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Rozmowa z wójtem
 Tadeuszem Piêtk¹ str. 6

So³ectwa: Glinka, Soblówka, Ujso³y, Z³atna
Ludno�æ: 5 000
Powierzchnia: 110 km2

Wójt: Tadeusz Piêtka
Przew. Rady Gminy : Adam Janota
Gmina po³o¿ona na pograniczu dwóch pasm górskich Beskidu
¯ywieckiego: Wielkiej Raczy i Rycerzowej oraz Pilska i Lipow-
skiej, w dolinie rzeki Ujso³y i jej dop³ywów. Znajduje siê tu 21
szczytów powy¿ej 1000 m wysoko�ci. Wsie i przysió³ki gminy
rozrzucone s¹ po okolicznych zboczach a¿ do wysoko�ci 800 m.
W rezerwacie �Oszast� chroniony jest naturalny las bukowo
�wierkowy.
Urz¹d Gminy w Ujso³ach
ul. Gminna 1
34-371 Ujso³y
tel. (33) 864 73 50, 864 73 51; fax  864 73 54
www.ujsoly.com.pl

Gmina  Ujso³y
Z³atna. Stary dwór modrzewiowy
z XIX w., obecnie le�niczówka

Potok Bystra. Dawniej nosi³ nazwê Z³atna na pami¹tkê
�ladów z³ota, podobno, obecnego w tej rzece

Glinka. Przyj�cie graniczne ³¹cz¹ce gminê Ujso³y ze S³o-
wack¹ gmin¹ Navot w miejscu starego szlaku handlowego.Z³atna. Kaplica Matki Bo-

skiej Czêstochowskiej. Zbu-
dowana w 1930 r.
W latach 70. odwiedzi³ j¹
kardyna³ Karol Wojty³a, pó�-
niejszy papie¿ Jan Pawe³ II

Z³atna - Huta. Fragmenty pie-
ców huty szk³a funkcjonuj¹cej
w latach 1815-1875

LIPIEC 2005
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Dlaczego Wêgierska Górka zdecydo-
wa³a siê na przyst¹pienie do ZMGE?
� G³ównym powodem by³a szeroko po-
jêta ekologia, nie zamykaj¹ca siê prze-
cie¿ tylko w granicach administracyj-
nych jednej gminy. Bo co z tego, ¿e
w gminie Wêgierska Górka bêdzie ka-
nalizacja je¿eli w s¹siednich gminach jej
nie bêdzie. Dlatego to jest wspólna spra-
wa okolicznych gmin. Postrzegamy
w owej sprawie równie¿ wszystkie gmi-
ny po³o¿one powy¿ej Wêgierskiej Gór-
ki, czyli Milówkê, Rajczê i Ujso³y. Tak
siê sk³ada, ¿e je¿eli chodzi o wodê to
sp³ywa ona, wraz z zanieczyszczeniami
w naszym kierunku. Je¿eli chodzi o ró-
¿ê wiatrów, to równie¿ tak siê sk³ada, ¿e
wiatry wiej¹ w nasz¹ stronê. Zatem na
problem ekologii nale¿y patrzeæ szerzej
i dlatego Wêgierska Górka przyst¹pi³a
do Zwi¹zku. Warto w tym momencie
dodaæ, ¿e jeste�my gmin¹, która posia-
da w³asn¹ oczyszczalniê. W 90 procen-
tach Wêgierska Górka jest gmin¹ ska-
nalizowan¹.
Zapewne jednak gmina ma te¿ indy-
widualne cele...
� Oczywi�cie, ¿e gmina ma swoje bez-
po�rednie cele w przyst¹pieniu do

Zwi¹zku. Chodzi o to ¿eby zmoderni-
zowaæ oczyszczalniê �cieków w Ciêci-
nie w sposób przyzwoity, tak aby funk-
cjonowa³a na bardzo wysokim pozio-
mie. Chcemy ¿eby to by³a oczyszczal-
nia o wysokim stopniu bezpieczeñstwa,
aby nie wystêpowa³y zagro¿enia
w oczyszczaniu.
Jak jest z kanalizacj¹ w gminie?
� Mamy jeszcze nieco do zrobienia je�li
chodzi o okre�lone przysió³ki, te miej-
sca te¿ musz¹ byæ skanalizowane. Cho-
dzi o takie przysió³ki jak Juraszki, Sola-
nów, Ciêcina Dolna, Ciêcina Górna, pod
lasem w Ci�cu, ̄ abnica � Kamienna. To
s¹ przysió³ki, albo po prostu koñcówki
wsi. S¹ takie enklawki, które musz¹ byæ
skanalizowane przy pomocy �rodków
unijnych, oraz przy pomocy gminy.
Musi tak byæ z tego wzglêdu, ¿e ludzi,
którzy tam mieszkaj¹ nie by³oby staæ na
budowê kolektora bocznego.
Czyli mo¿na powiedzieæ, ¿e stan eko-
logiczny gminy nie jest z³y.
� Stan ekologiczny nie jest z³y, z tym,
¿e z mojego 12. letniego do�wiadcze-
nia w utrzymywaniu dobrego stanu
ekologii wynika, ¿e trzeba, po prostu,
trzymaæ ca³y czas rêkê na pulsie. Ci¹gle
trzeba pracowaæ. I to nie jest tak, ¿e je-
¿eli siê wybuduje kanalizacjê to nie ma
problemu, wszystko jest super. Czy jak
siê wprowadzi segregacjê �mieci to ju¿
wszystko zosta³o zrobione. Nie. Po pro-
stu ca³y czas w ekologicznym rzemio-
�le musimy siê doskonaliæ i ca³y czas
wymaga to od nas zbiorowej dyscypli-
ny i dobrej pracy, ¿eby ten system by³

jak najbardziej doskona³y. Oczywi�cie
mamy te¿ i takich, którzy z ekologi¹ s¹
na bakier i oni nam ca³y czas szkodz¹
i przeszkadzaj¹.
W jaki sposób?
� Na przyk³ad dokonuj¹c dzikiego pod-
rzucania �mieci. Wiêc czujno�æ musi byæ
w ka¿dej chwili i w ka¿dym czasie za-
chowana. Tu w³¹cza siê policja.
Jakie s¹ najwa¿niejsze obecnie plany
gminy?
� Najwa¿niejszym problemem spo³ecz-
no-gospodarczym gminy jest wed³ug
mnie to, ¿e je¿eli chcemy siê rozwijaæ
jako gmina i ogólnie jako ¯ywiecczy-
zna to my musimy mieæ realn¹ mo¿li-
wo�æ konkurowania z innymi regiona-
mi. Takim konkurencyjnym regionem
w stosunku do naszego regionu, my�lê
tutaj o turystyce, jest S³owacja. Je¿eli my
nie bêdziemy mieæ mo¿liwo�ci rozwo-
ju pod wzglêdem turystycznym, to nie-
stety ale co roku bêdziemy w tyle za in-
nymi o�rodkami turystycznymi. S³owa-
cja pod tym wzglêdem idzie bardzo
szybko do przodu. Niestety u nas utrud-
nienia biurokratyczne, czy sprawy zwi¹-
zane z zakazami realizowania poszcze-
gólnych inwestycji ustawiaj¹ nas w tyle
w tym wy�cigu.
Konkretnie, o jakie przeszkody cho-
dzi?
� Ostatnio chcieli�my podj¹æ inwesty-
cje zwi¹zane z wyci¹gami. Niestety, nie
mo¿emy na nasze górki wej�æ, bo prze-
szkadza w tym albo ochrona krajobra-
zu, albo mówi siê, ¿e jakie� wilki, nie-
d�wiedzie i tak dalej, i tak dalej.

Z wilkiem mo¿na siê dogadaæ...
Rozmowa z PIOTREM TYRLIKIEM � wójtem gminy Wêgierska Górka

A w S³owacji?
� Tamci inwestuj¹, i przy tym ³adnie dba-
j¹ o ekologiê. Uwa¿am, ¿e mo¿na po-
godziæ rozwój gospodarczy z ochron¹
�rodowiska. Nawet kraje zachodnie daj¹
nam przyk³ady, ¿e zak³ady o du¿ym za-
gro¿eniu ekologicznym powstaj¹ w en-
klawach ekologicznych. Czyli spokoj-
nie mo¿na daæ sobie radê z problemami
o których mówiê. Oczywi�cie wszyst-
ko musi byæ budowane pod kontrol¹.
A u nas obowi¹zuje zasada ¿e nie wol-
no, bo nie. I nikt siê przy tym nie liczy ze
spo³eczno�ci¹ lokaln¹, ¿e ta spo³eczno�æ
lokalna z czego� musi ¿yæ itd. Przecie¿,
je¿eli naszej rodzimej spo³eczno�ci lo-
kalnej nie stworzymy mo¿liwo�ci do roz-
woju, to ludzie, którzy nie bêd¹ mieli
z czego ¿yæ to pójd¹ w lasy wytn¹ je
i zniszcz¹ faunê i florê. I tego jako� eko-
lodzy czy ludzie, którzy zajmuj¹ siê tego
typu problemami nie chc¹ zrozumieæ.
Przyje¿d¿aj¹ do nas ekolodzy ze �l¹-
ska i tutaj nas szkol¹ jak trzeba postê-
powaæ z przyrod¹, ¿eby by³o dobrze.
Jak tacy m¹drzy, to dlaczego na ma-
pach ekologicznych Europy centrum
�l¹ska jest zaznaczane na czerwono?
Co na to mieszkañcy gminy?
� Nasi mieszkañcy historycznie rzecz
bior¹c, podchodz¹ do tych swoich la-
sów, ³¹k, gór w sposób ekologiczny. Oni
siê tu wychowali, oni ca³y ten las sadzi-
li. Mo¿e go te¿ i wycinali, bo z czego�
musieli ¿yæ, ale ca³y czas funkcjono-
wali w symbiozie z przyrod¹ i nadal
bêd¹ tak ¿yæ. Tylko dajmy im odpo-
wiednie mo¿liwo�ci. Oczywi�cie ja
równie¿ jestem za tym, ¿eby wprowa-
dzaæ pewne ograniczenia, ¿eby wska-
zywaæ na oczywiste zagro¿enia, ale nie
na zasadzie nie wolno, bo nie.
Mamy w Wêgierskiej Górce przedsiê-
biorcê, który jest wiceprzewodnicz¹-

cym jednego ze stowarzyszeñ turystycz-
nych.. On mówi tak: my z tym wilkiem,
zaj¹cem czy innym stworzeniem to siê
dogadamy. Aby�my siê tylko dogadali
z urzêdnikami, którzy nam blokuj¹ roz-
wój infrastruktury turystycznej.
Wêgierska Górka jest znanym od dzie-
si¹tków lat o�rodkiem turystycznym.
Co nowego chcecie zaoferowaæ tury-
stom?
� Jazda na nartach i wêdrówki po gó-
rach to dzisiaj zbyt ma³o. Dlatego jeste-
�my na etapie og³aszania przetargu na
budowê hali sportowej, ³¹cznie z base-
nem krytym. Mamy te¿ du¿e plany je-
¿eli chodzi o rozwój turystyki kwalifi-
kowanej tj. �cie¿ek pieszych, konnych,
szlaków turystycznych. Ostatnia inicja-
tywa, któr¹ wdra¿amy, to szlaki papie-
skie na terenie gminy. Inicjatyw uatrak-
cyjniaj¹cych pobyt go�ci jest sporo.
Równie¿ je¿eli chodzi o sporty zimowe.
Jeste�my umiejscowieni w programie
rz¹dowym je�li chodzi o skocznie nar-
ciarskie. Bêd¹ budowane, my�lê ¿e
w najbli¿szych dwóch latach. Utworzy-
my równie¿ �cie¿ki narciarstwa biego-
wego. I oczywi�cie stawiamy nacisk tak-
¿e na narciarstwo zjazdowe. Mamy ju¿
kilka wyci¹gów, a jeszcze w najbli¿-
szym czasie powstan¹ nowe.
Proszê siê przedstawiæ Czytelnikom
z prywatnej strony.
� Mam 45 lat, wykszta³cenie wy¿sze
ekonomiczne. Hobby � wêdrówki po gó-
rach, narciarstwo. Rodzina to ¿ona, syn
maj¹cy 23 lata, ju¿ ¿onaty i córeczka
w wieku 7 lat. Je�li chodzi o przesz³o�æ
zawodow¹ to mia³em sporo zajêæ, ³¹cz-
nie z dzia³alno�ci¹ prywatn¹, od browa-
ru poczynaj¹c po spó³kê TELAS. Od 12
lat jestem wójtem Wêgierskiej Górki.
Dziêkujê za rozmowê.

Rozmawia³ IRENEUSZ £ÊCZEK
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

LIPIEC 2005

Czym siê wyró¿nia-
j¹ Ujso³y spo�ród
innych gmin?
� Nasza gmina pod
wzglêdem po-
wierzchni sytuuje siê
w powiecie ¿ywiec-
kim na trzecim miej-
scu. I jest to gmina,
której ca³y obszar po-

³o¿ony jest w ̄ ywieckim Parku Krajobrazowym.
W zwi¹zku z tym praktycznie walory krajobrazo-
we i klimatyczne tej gminy, w której nie ma prze-
mys³u s¹ w powiecie ¿ywieckim na pewno wiod¹-
ce. Jest to równie¿ jedyna gmina, która ma 10 szczy-
tów górskich maj¹cych powy¿ej 1000 metrów wy-
soko�ci.. Jeste�my wiêc gmin¹ górzyst¹.
Jakie to ma znaczenie dla ekologii?
� Przez gminê przebiega wiele szlaków turystycz-
nych. U¿ytkownicy tych szlaków turystycznych
czêsto w nieroztropny sposób postêpuj¹. Za�mie-
caj¹ szlaki, degraduj¹ równie¿ okolice miejsc wi-
dokowych, g³ówne miejsca wêdrówek turystycz-
nych. To jest jak gdyby jeden, najbardziej widocz-
ny dla go�ci element sk³adaj¹cy siê na obraz czy-
sto�ci, porz¹dku i ekologii, ale oczywi�cie nie je-
dyny.
A inne?
� Zasadnicz¹ jest kwestia segregacji �mieci i z ka-
nalizacji. Gmina posiada dwie oczyszczalnie �cie-
ków. Jedna w so³ectwie Ujso³y, druga w Glince.
D³ugo�æ sieci kanalizacyjnej wynosi oko³o 20 km.
W najbli¿szym czasie planujemy skanalizowanie
ca³ej gminy w ramach projektu oczyszczania �cie-
ków na ̄ ywiecczy�nie Przygotowana jest ju¿ kon-
cepcja i opracowywana dokumentacja. Równie¿
w zwi¹zku z tym nale¿y oczekiwaæ, ¿e w ci¹gu kil-
ku lat gospodarka �ciekowa zostanie u nas ca³ko-

W Parku Krajobrazowym
Rozmowa z TADEUSZEM PIÊTK¥ � wójtem gminy Ujso³y

wicie uporz¹dkowana i rozwi¹zana. Trzeba rów-
nie¿ mieæ na uwadze fakt, ¿e jak ju¿ wspomina³em
gmina jest du¿a terytorialnie i górzysta. Mamy osa-
dy, w których ludzie ¿yj¹ i pracuj¹ powy¿ej 700 �
800 metrów nad poziomem morza. S¹ to osady
o rozproszonej zabudowie, maksimum kilka, kil-
kana�cie zabudowañ. W zwi¹zku z tym niemo¿li-
wym jest, ze wzglêdu na konfiguracje terenu wy-
budowanie sieci kanalizacyjnych na ca³ym obsza-
rze gminy. Nie jest uzasadnione ekonomicznie prze-
prowadzaæ wiele kilometrów ruroci¹gu do jedne-
go, dwóch b¹d� trzech domów. Dlatego zaplano-
wali�my alternatywne rozwi¹zanie polegaj¹ce na
budowie przydomowych oczyszczalni lub �wiad-
czenie przez gminê us³ugi opró¿niania szamb tam
gdzie ze wzglêdów ekonomicznych nie bêdzie
mieszkañców staæ na wybudowanie przydomo-
wych oczyszczalni �cieków.
W jakim stopniu uda siê pokryæ gminê sieci¹ ka-
nalizacyjn¹?
� Obszar, który zostanie objêty sieci¹ kanalizacyj-
n¹ to maksimum 70 proc. naszej powierzchni. Trze-
cim elementem przedsiêwziêæ proekologicznych
jest uporz¹dkowanie gospodarki �mieciami. Tutaj
w ci¹gu paru lat mo¿na zauwa¿yæ istotny postêp.
Jeszcze na pocz¹tku 2001 roku by³y ustawione na
terenie gminy kontenery, do których mieszkañcy
i ci którzy do nas przyje¿d¿aj¹ wrzucali odpady.
Wokó³ unosi³ siê fetor, a przy okazji mieli�my zlo-
kalizowane w ró¿nych miejscach dzikie wysypi-
ska �mieci, poniewa¿ nie by³o zorganizowanego
systemu odbioru odpadów. Ludzie z przyzwycza-
jenia wyrzucali �mieci tam gdzie by³o im naj³atwiej.
Jak wam siê uda³o rozwi¹zaæ ten problem?
� Od 2001 roku wprowadzili�my segregacjê �mie-
ci u �ród³a, wprowadzaj¹c system sk³adowania od-
padów w workach. Mo¿na powiedzieæ, ¿e ten sys-
tem, doskonalony z roku na rok sprawdzi³ siê. Od

trzech, czterech lat �wiadomo�æ ekologiczna miesz-
kañców gminy Ujso³y bardzo siê zmieni³a w do-
brym kierunku. Nie dostrzegamy, a je¿eli s¹ to bar-
dzo szybko likwidujemy dzikie wysypiska �mieci.
Po zmianie systemu odbioru �mieci zauwa¿yli�my,
¿e ludziom wrêcz nie op³aca siê aby odpady wy-
rzucaæ gdziekolwiek. £atwiej, pro�ciej i taniej jest
w³o¿yæ je do worka foliowego i w okre�lonym dniu
zgodnie z harmonogramem wywozu wystawiæ
przed w³asn¹ posesjê. Jest to du¿o prostsze ni¿ wy-
noszenie �mieci z pewnym stresem, pod os³on¹
nocy gdzie� do rowu czy potoku.
Kosztuje to wiêcej ni¿ poprzedni system?
� Wrêcz odwrotnie. Koszty finansowe wywozu
�mieci ponoszone przez gminê, gdy porównamy
do tych które ponosi³a maj¹c system kontenerowy
odbierania odpadów s¹ du¿o, du¿o korzystniejsze.
Teraz wielko�æ wydatków spad³a co najmniej o po-
³owê.
Jakie jest podej�cie mieszkañców do ekologii?
� Przyje¿d¿aj¹ do nas ró¿ni ludzie, tury�ci z ca³ej
Polski, równie¿ i S³owacy. Jeste�my pierwsz¹ gmi-
n¹, któr¹ tutaj widz¹ i w naszym dobrze pojêtym
interesie le¿y to by zapamiêtali, ¿e jest to gmina po
prostu czysta. Z tego wzglêdu, ¿e rozwój turystyki,
równie¿ agroturystyki na tym terenie jest wiod¹c¹
dziedzin¹, która ma przysporzyæ w³a�cicielom pen-
sjonatów, tym którzy prowadz¹ dzia³alno�æ gospo-
darcz¹, �rodków na ¿ycie. Powinna byæ ko³em za-
machowym rozwoju ca³ej gminy. I st¹d czysto�æ,
kultura, schludno�æ w obej�ciach, któr¹ siê widzi
nie tylko z drogi g³ównej, ale i równie¿ z tych
miejsc, które s¹ ukryte przed bezpo�rednim spoj-
rzeniem. Równie¿ one bêd¹ przyci¹gaæ, zachêcaæ
turystów.
Uzupe³niaj¹c obraz ekologii w gminie nie mo¿na
nie wspomnieæ o potokach przep³ywaj¹cych przez
Ujso³y. S¹ to rw¹ce górskie potoki, które bardzo
czêsto w czasie powodzi czyni³y spustoszenie w in-
frastrukturze drogowej i w obej�ciach domowych.
Od kilku lat czynimy systematyczne starania aby
miejsca najbardziej zagro¿one wylewami odpo-
wiednio zabezpieczyæ. I trzeba powiedzieæ, ¿e przy
tej okazji inwestowania w zabezpieczenie brzegów

potoków czy w regulowanie prêdko�ci sp³ywu tych
potoków, chcemy po pierwsze odpowiednio wkom-
ponowaæ budowle w nasz krajobraz. Po drugie, przy
tej okazji, stwarzamy dla tych którzy wypoczywa-
j¹ nad potokami, atrakcyjne miejsca do pluskania
siê w wodzie. Jak Pan na pewno zauwa¿y³, jad¹c
w kierunku Z³atnej, czy stoj¹c na mo�cie w Ujso-
³ach widzimy progi zwalniaj¹ce, które zosta³y wbu-
dowane w koryto potoku Bystra. One stanowi¹
w³a�nie takie bardzo kameralne, uczêszczane la-
tem k¹pieliska.
Jak Pan s¹dzi, dlaczego tury�ci tak chêtnie przy-
je¿d¿aj¹ do Ujsó³?
� Ze wzglêdu na to i¿ proponujemy im niez³¹ ofer-
tê zwi¹zan¹ z wypoczynkiem, a równie¿ i to, ¿e
praktycznie 70 procent czy nawet ponad 70 pro-
cent obszaru naszej gminy jest poro�niêty przez lasy.
Szczególnie cenne drzewostany znajduj¹ siê w oko-
licach góry Rysianki i góry Lipowskiej. Jest tu czym
oddychaæ, jest tu czym ³adowaæ przys³owiowe aku-
mulatory. Dlatego oferta nasza zwi¹zana tutaj z wy-
poczynkiem wci¹¿ jest atrakcyjna.
Proszê przedstawiæ Czytelnikom krótka infor-
macjê o sobie.
� Mam lat 39. Wójtem jestem od 2000 roku. Wy-
kszta³cenie posiadam wy¿sze. Przez 10 lat praco-
wa³em w szkole �redniej w ̄ ywcu jako nauczy-
ciel. Zosta³em radnym, przewodnicz¹cym rady,
potem wójtem gminy. Jestem ¿onaty mam trzech
synów, ¿ona jest nauczycielk¹.. Lubiê graæ w pi³-
kê, czynnie wypoczywaæ. Nie stroniê od dobrej li-
teratury, dobrego filmu. Z natury rzeczy maj¹c ju¿
syna, który dorasta i interesujê siê muzyk¹, rów-
nie¿ i ja mam takie zainteresowania, chocia¿ nie do
koñca podzielam profil jego preferencji muzycz-
nych. Uprawiaj¹c czynnie sport mam  mo¿liwo�æ
bycia blisko naszego krajobrazu. Wybieraj¹c siê na
wêdrówki piesze, czy uprawiaj¹c formy biegu lub
marszobiegu, nie sposób nie przemierzyæ tych na-
szych �licznych miejsc, które czekaj¹ na turystê,
pozwalaj¹ siê naprawdê odprê¿yæ i w pe³ni odpo-
cz¹æ.
Dziêkujê za rozmowê

Rozmawia³ IRENEUSZ £ÊCZEK
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Rozmowa z wójtem
 Piotrem Tyrlikiem str. 6

So³ectwa : Ciêcina, Cisiec,  Wêgierska Górka, ¯abnica
Ludno�æ: 14 888
Powierzchnia: 76 km2

Wójt: Piotr Tyrlik
Przew. Rady Gminy:  Leon Figura
Gmina Wêgierska Górka po³o¿ona jest w dolinie rzeki So³y na
zboczach Beskidu �l¹skiego i ̄ ywieckiego. Nale¿y do atrakcyj-
niejszych pod wzglêdem turystycznym regionów Polski po³u-
dniowej. Legenda g³osi, ¿e nazwa �Wêgierska Górka� pochodzi
z okresu polsko-wêgierskich sporów terytorialnych, kiedy to
przedstawiciel Wêgier na ziemi przywiezionej ze swej ojczyzny,
przysiêga³ o prawie do tych terenów.
Urz¹d Gminy w Wêgierskiej Górce
ul. Zielona 43
34-350 Wêgierska Górka
tel. (33) 864 15 00, 864 15 01; fax  864 17 80
www.wegierska-gorka.opg.pl

Gmina  Wêgierska Górka

Wêgierska Górka. Centrum han-
dlowe

Ciêcina. Kaplica nagrobna z ¿eliwa odla-
na w XIX wieku w tutejszym zak³adzie

Ciêcina. Ko�ció³ parafialny pod wezwaniem �w. Katarzyny
Aleksandryjskiej. Najstarsza czê�æ pochodzi z 1542 r., o³ta-
rze barokowe z XVII wieku i chrzcielnica z 1705 r.

Cisiec Ma³y. Figura Jezusa Nazareñskie-
go z 1850 r.

Wêgierska Górka. Fortyfikacje obronne z 1939 roku. Od
2-3 wrze�nia polscy ¿o³nierze walczyli tutaj z przewa¿aj¹-
cymi si³ami niemieckimi

LIPIEC 2005
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K R Z Y ¯ Ó W K A  NR 2
POZIOMO
3 � ³¹czy nogê z tu³owiem; 7 � ssak
z rzêdu p³etwonogich; 11 � g³ówna
têtnica; 12 � przodek byd³a domo-
wego; 14 � uko�nik; 17 � maruda,
niedo³êga; 20 � drwina, kpina; 22 �
sk³ad broni; 24 � d¿uma; 26 � sys-
tem p³acy; 27 � dawny student; 28 �
japoñska sztuka uk³adania kwiatów;
30 � rodzaj utworu scenicznego; 31
� na stole bilardowym; 33 � miesz-
ka w stajni; 34 � jeden ze zmys³ów;
35 � pled; 37 � aryjski bóg s³odkiej
wody; 39 � ten co nalewa; 40 � do
ognia pierwszy; 43 � torba podró¿-
na; 44 � nie ty nie ja; 45 � uderzenie;
46 � drewniany s³up; 48 � du¿e po-
mieszczenie; 49 � pañstwo nad
O.Spokojnym; 51 � pogoda; 53 �
kierownica statku; 54 � Abrahama
lub natury; 56 � odbiorca listu; 59 �
g³ówne pojêcie taoizmu; 60 � spo-
czywaj¹ na dnie oceanów; 61 � me-
dykament; 63 � pasterski sza³as; 65
� strój sportowca; 67 � potrawa z
surowego miêsa; 69 � uwiedziona
przez Eola; 71 � prawy dop³yw Na-
rwi; 73 �apatia; 74 � Cyganie; 76 �
biedrzeniec; 77 � jedynka z dwoma
zerami; 78 � pokarm dla pszczó³; 79
� Izabela dla najbli¿szych

PIONOWO
1 � dodatkowo rozgrywka; 2 � zmar-
twienia; 3 � fantastyczne opowie�ci;
4 � Kosza³ek M.Konopnickiej; 5 �
miasto nad Ok¹; 6 � np. kanalizacyj-
na; 8 � przepasuje kimono; 9 � lubi
b³yskotki; 10 � tytu³ w³adcy w kra-
jach muzu³mañskich; 12 � du¿y bal-
kon; 13 � rzeka w Armenii; 15 � imiê
¿ony J. Lennona; 16 � kobieta nauko-
wiec; 18 - masa do lakowania; 19 �
Tomasz filomata; 21 � faraon z po-
wie�ci Prusa; 23 � upust; 25 � tajniki;
29 � talon; 32 � pn¹cze z lasów tropi-
kalnych; 35 � okienko w banku 36 �
wybawienie; 37 jêzyk którego twór-
c¹ by³ Zamenhoff; 38 � kolor w kar-
tach; 41 � jedno�lad; 42  � jubilerska
jedn. masy; 46 � gwara, dialekt; 47 �
stadium rozwoju owadów; 48 � ma-
gazyn; 50 � wieñczy obiad; 52 � egip-
ski bóg s³oñca; 53 � dawna nazwa
kopalni soli; 55 � os³ona; 57 � El¿-
bieta mniej oficjalnie; 58 � rzeka w
Turcji; 59 � paj¹k wodny; 62 � rodzaj
sprawdzianu; 64 � celtycki poeta, pie-
�niarz; 66 � preria; 68 � pl¹s; 70 �
czynny wulkan na Filipinach; 72 �
marka aparatu fotograficznego; 75 �
kraina czarnoksiê¿nika do którego
sz³a Dorotka.

BARAN 21.03 � 19.04
Twoja wiedza i do�wiad-
czenie s¹ teraz bardzo
potrzebne by zrozumieæ

to co siê dzieje. W ¿yciu tak ju¿ czasami
jest, ¿e dostaje siê po �³apach� nie bar-
dzo wiedz¹c za co. Najwa¿niejsze to za-
chowaæ szacunek dla siebie.

BYK 20.04 � 20.05 Nie
pozwól by Twoim ¿y-
ciem kto� kierowa³. Rad
dobrze jest wys³uchaæ, ale

post¹piæ zgodnie z w³asnym sumieniem.
Czasami lepiej przegraæ by w konse-
kwencji wygraæ. Masz wokó³ siebie
¿yczliwych ludzi, którzy Ci pomog¹.

BLI�NÊTA 21.05 �
21.06 Nie zrywaj starej
przyja�ni z kim� kto jest
Ci ¿yczliwy i ma odwa-

gê nie zgodziæ siê z Twoim zdaniem. Za-
stanów siê czy ci co przytakuj¹ i klaska-
j¹ robi¹ to bezinteresownie. Masz wiel-
kie serce, a niektórzy chcieliby to wy-
korzystaæ.

RAK 22.06 � 22.07 Trze-
ba bêdzie wiele wysi³ku by
prze³amaæ opór materii,
a sprawy ruszy³y do przo-

du. Wymaga to ¿elaznej konsekwencji,
ale w sumie da pozytywne rezultaty.
Zmêczenie najlepiej odreagowaæ na d³u-
gim spacerze w mi³ym towarzystwie.

LEW 23.07 � 22.08
Wci¹¿ nie wykorzystujesz
w pe³ni swoich mo¿liwo-
�ci. Staæ ciê na du¿o wiê-

cej. I Ty o tym wiesz. Przestañ wiêc roz-
czulaæ siê nad sob¹ i poszukaj zajêcia
zgodnego z Twoimi ambicjami i umie-
jêtno�ciami, a ¿ycie nabierze blasku.

PANNA 23.08 � 22.09
Nadchodzi czas gdy trze-
ba bêdzie zawalczyæ
o swoj¹ pozycjê i udo-

wodniæ kto jest lepszy. Twój rozs¹dek
uchroni Ciê od podejmowania ryzykow-
nych dzia³añ. Mo¿esz liczyæ na Wagê.

WAGA 23.09 � 22.10
Sytuacja w której siê
znajdziesz bêdzie wyma-
ga³a od Ciebie opanowa-

nia i sztuki kompromisu. Uwa¿aj na
Wodnika, który nie zawsze jest Ci ¿ycz-
liwy. Staraj siê unikaæ sytuacji konflik-
towych.

SKORPION 23.10 �
21.11 Trochê mniej am-
bicji, nikt nie musi byæ
idealny. Nie bierz wszyst-

kiego na swoje barki. Nie spalaj siê bo
naprawdê nie warto. Pozwól sobie na
odrobinê luzu. Kto� tak bardzo chcia³by
i�æ z Tob¹ na d³ugi letni spacer.

STRZELEC 22.11 �
21.12 Masz szansê na
osi¹gniêcie sukcesu za-
wodowego, je¿eli tylko

opanujesz swój wybuchowy tempe-
rament. Pamiêtaj szef ma zawsze ra-
cjê. Staraj siê unikaæ zatargów z Ko-
zioro¿cem, który wyra�nie Ciê pro-
wokuje.

KOZIORO¯EC 22.12 �
19.01 Rozwaga i takt po-
mog¹ Ci przej�æ przez
chwilow¹ burzê bez strat

moralnych. Wspieraæ Ciê bêdzie
w tych trudnych chwilach osoba spod
znaku Wodnika.

WODNIK 20.01 � 18.02
Pamiêtaj �nie wszystko
z³oto co siê �wieci� Ju¿ raz
sam siê o tym przekona³e�,

nie zapomnij tej nauki. Pomy�l o wypo-
czynku i wyje�dzie. Dystans pozwoli ci
w³a�ciwie oceniæ sytuacjê. A mo¿e siê
okazaæ, ¿e jest zupe³nie inaczej.

RYBY 19.02 � 20.03
Czas zmian i przewarto-
�ciowañ. Potrzebna wiêc
rozwaga i spokój. Mo¿esz
liczyæ na LWA, ale nie wy-
stawiaj jego cierpliwo�ci

na próbê. Teraz jest dobry czas na spê-
dzenie wakacji.

Mam przed sob¹ gazetkê nr 1 pt. �Czyste Gminy�.
Ostatnio by³em przez kilkana�cie dni w Soli i muszê
powiedzieæ ¿e miejscowo�æ ta mo¿e byæ nie tylko eko-
logiczna ale i lecznicza, chocia¿ jest trochê senna. Na
mapie turystycznej �Beskid �l¹ski i ¯ywiecki� wyda-
nej w 1986 roku widnieje informacja, ¿e w Soli ma
powstaæ du¿y o�rodek leczniczy.

Po³o¿enie miejscowo�ci jest dobre. Istniej¹ po³¹-
czenia PKP Katowice�Bratys³awa i Kraków�Czechy.
Inwestycje nale¿y zacz¹æ od zbudowania tê¿ni solan-
ki o d³ugo�ci 30 � 50 metrów. Teren wokó³ studni jest
dogodny, p³aski. Kiedy wsadzi³em rêkê do studni, bo
woda jest pod wierzchem i napi³em siê jej, to potem
przez pó³ dnia czu³em w ustach smak soli.

Czytelnicy pisz¹

Lubi¹cy deptaæ góry...
Budowa tê¿ni by³aby z pewno�ci¹ op³acalna dla

mieszkañców Soli. A chcieæ to móc jak mawia³ Mar-
sza³ek. Sól jest miejscowo�ci¹ o du¿ych walorach tu-
rystycznych. Podczas mojej kilkudniowej wizyty uda-
³o mi siê zdobyæ kilka szczytów górskich, mimo ¿e mam
ponad 80 lat. Wêdrówkom sprzyja³a ³adna pogoda.
Atrakcji turystycznych jest du¿o, miêdzy innymi trasa
rowerowa z Soli przez Kiczorê do Milówki. Kiedy sze-
d³em ze Zwardonia przez Rachowiec nie znalaz³em
oznakowania trasy. Gdy pyta³em ludzi zwo¿¹cych
drewno, powiedzieli ¿e du¿o osób têdy wêdruje. Zresz-
t¹ problem nieoznakowanych ale uczêszczanych szla-
ków jest obecny w ca³ej Polsce.

Moja rada jest nastêpuj¹ca. Solanie, zbudujcie so-
bie tê¿nie. Wykorzystajcie jak w Ciechocinku to co
da³a Wam natura. Poka¿cie, ¿e wspólnie mo¿na wiele
zdzia³aæ.

Lubi¹cy deptaæ góry
Izydor Z. Sosnowiec

GDZIE TO JEST?
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